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1916 Welsh Rd. Unit 3
Philadelphia, PA 19115

215-969-4985     215-728-6040215-969-4985     215-728-6040
Nasze Uslugi i Serwisy:

- Paczki  morskie i lotnicze do Ukrainy i innych krajow. 
  11-ta paczka bezplatna
- bezplatny odbior z domu
- Transfery pieniezne do Europy Srodkowej  
  i Wschodniej od $4.50
- Przesylka samochodow osobowych i transportowych 
- Karty telefoniczne, elektroniczne slowniki i upominki
- Lotnicze przesylki do 7-miu dni
- Duzy wybor CD

Сергей Сергей МАКАРОВМАКАРОВ
Американский адвокат

представляет интересы клиентов 
по ИММИГРАЦИОННОМУ законодательству 

по всей территории США
Admitted to NY Bar only

 Рабочие визы
 Получение Green Card по петиции 

работодателя (PERM - Labor Certification)
 Получение Green Card 

по петиции мужа/жены, других членов семьи
 Получение постоянной Green Card 

в случае развода или смерти супруга
 Политическое убежище
 Депортационные процедуры в Иммиграционном Суде
 Прекращение депортации, выпуск из тюрьмы под залог
 Рабочие, студенческие и гостевые визы
 Визы жениха/невесты
 Сложные иммиграционные вопросы:
 Апелляции
 Ходатайства о пересмотре дел
 Петиции о "прощении"
 Петиции "обиженных" жен

Phone:  (215) 543-5598(215) 543-5598  
Fax:     (267) 200-0274(267) 200-0274

Hotline:   (267) 934-7683(267) 934-7683 14500 Bustleton Ave., Suite 204, 
Philadelphia, PA 19116

E-mail: MakarovLaw@yahoo.com
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Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам. 
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION: LEVY LAW LLC is ATTENTION: LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM 
Wypełnij kupon i wyślij na nasz adres:  
PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 
Opublikuj ogłoszenie w sekcji "Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 

Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  

i przesłać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


ZAKLAD FRYZJERSKI  

W HAVERTON PA  
natychmiast zatrudni fryzjera

na caly etat lub pol etatu
Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  

Poszukuje pracowników przy produkcji  
i pakowaniu towarów.

Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 
jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.

Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL 
(KOMERCYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  

Tel: 267-323-9437, 203-570-4915, 
347-224-3893


ZAKLAD  

SAMOCHODOWY 
ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA 

ZNAJOMOSCIA ZAWODU.
ZAPEWNIA NARZEDZIA  
I WYSOKIE ZAROBKI.

BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, 
MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD 
KWALIFIKACJI

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 

Spożywcza z siedziba w Bensalem  
PILNIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 

do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.
Elastyczne godziny pracy. Wymagana 

minimalna znajomość jezyka angielskiego i 
uregulowany status prawny.

Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6



ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie  
   medyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570




NIKSEN - 

TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 
pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 

PRACOWNIKOW 
OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  

DOSWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE
BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  
WYGODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  

DO PRZEWOZU PRODUKTOW 
NAFTOWYCH

Bonus na start $5,000
Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu

Srednie wynagrodzenie $450 na dzien
Wymagane posiadanie CDL,  

2-letnie doswiadczenie
HAZMAT konieczny

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  

ALUMINIOWE OKNA  
I SYSTEMY FASADOWE  

Poszukuje pracowników do montażu okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek 

i kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  

poszukuje pracowników na stanowisko: 
kucharza, kelnera i osoby do sprzątania.

Telefon: 215-942-4646

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu 
Telefon: (215) 669-1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.

DOWOLNY ROZKLAD  
GODZIN PRACY

WYMAGANA PODSTAWOWA 
ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011

PATRIOTCDL
www.patriotcdl.com

 7800 Bristol Pike, Levittown, PA

  (267) 499-9999  (267) 632-3653

• Instruktorzy mówiący w języku ukraińskim 
• Testy ELDT w języku ukraińskim 
• Pomoc w zatrudnianiu 

Pierwsza certifikowana ukraińska szkoła przy-
gotowująca zdobycie CDL (Zawodowe Prawo 
Jazdy) w Pensylwanii.



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338 Luty 28, 2025WIADOMOŚCI Z KRAJU 4
WIADOMOŚCIWIADOMOŚCI

ZABÓJSTWA TRZECH SENIOREK W 
WARSZAWIE. MOTYW JEST BLIŹNIACZO 

PODOBNY
Na warszawskim Ursynowie doszło do zabójstwa 

73-letniej kobiety — podaje TVN24. Jak czytamy, została 
ona uduszona. To już trzeci taki przypadek w stolicy w 
ostatnich dniach. Wcześniej w podobny sposób miały 
zginąć dwie 80-latki. Motyw i działanie sprawcy lub 
sprawców są do siebie bliźniaczo podobne. Dlatego, jak 
ustalił nieoficjalnie Onet, policja łączy te sprawy ze sobą. 
W toku prowadzonego śledztwa zatrzymana została na 
razie jedna osoba.

W nocy z 16 na 17 lutego doszło do morderstwa 80-letniej 
kobiety na Starym Mieście w Warszawie. Z ustaleń policji 
wynika, że została ona uduszona. Z mieszkania przy ul. 
Franciszkańskiej, w którym przebywała, skradzione zostały 
obrazy, sprzęt elektroniczny oraz biżuteria.

Tydzień później, 23 lutego, ciało inne starszej pani, 
89-letniej, zostało znalezione w jednym z mieszkań przy ul. 
Księcia Trojdena na Ochocie. Rodzina ofiary zauważyła, że 
ze ściany w mieszkaniu zniknęły obrazy. Z nieoficjalnych 
ustaleń, które podaje TVN24, wynika, że kobieta także 
została uduszona.

"W mieszkaniu na warszawskiej Ochocie policjanci 
ujawnili zwłoki starszej kobiety. Wczoraj [w poniedziałek, 
23 lutego] około godziny 11.00 do Centrum Powiadamiania 
Ratunkowego wpłynęła informacja o zgonie 89-letniej 
kobiety. Zgłaszającą była synowa denatki. Pod wskazany 
adres wysłano natychmiast grupę dochodzeniowo-śledczą. 
Policjanci z udziałem prokuratora oraz biegłego z zakresu 
medycyny sądowej wykonali na miejscu wszystkie 
niezbędne czynności procesowe. Śledztwo w toku" — 
czytamy na profilu KSP w serwisie X.

Zabójstwa seniorek w Warszawie. Media piszą o 
zatrzymanym mężczyźnie

Z kolei we wtorek, 25 lutego, do policji wpłynęło 
zgłoszenie o 73-latce, która została uduszona w mieszkaniu 
na Ursynowie. Domniemany sprawca miał uciec przez 
okno. Został zatrzymany dziś rano i przewieziony do 
Komendy Stołecznej Policji. Z naszych informacji wynika, 
że jeszcze dziś ma zostać przesłuchany.

Policja na razie nie podaje szczegółów tych spraw. 
Podobnie jak prokuratura, która, co już wiemy, zajmuje 
się tymi wszystkimi trzema zabójstwami. — Nie udzielamy 
na razie żadnych informacji. Prowadzone są czynności w 
tej sprawie — powiedział nam prok. Piotr Antoni Skiba, 
rzecznik Prokuratury Okręgowej w Warszawie.

Jak ustalił Onet nieoficjalnie, policja łączy ze sobą 
te trzy zabójstwa. We wspólne śledztwo w tej sprawie 
zaangażowani zostali m.in. funkcjonariusze Wydziału 
do Walki z Terrorem Kryminalnym i Zabójstw Komendy 
Stołecznej Policji, ale pracują nad tym także inne jednostki.

Niepokojące nagranie w sieci
Jak donosi z kolei "Super Express", na jednej z grup 

mieszkańców Ochoty pojawiło się niepokojące nagranie. 
Jego autor zauważył mężczyznę, który w nocy zaglądał 
do mieszkań.

"Witam sąsiadów i proszę o czujność! Sytuacja miała 
miejsce już 3 raz na przestrzeni 3 miesięcy. Zawsze miała 
miejsce między 23 a 00. W rejonie ulic Żwirki i Wigury/
Sanocka/Nowickiego między podwórkami chodzi jakiś 
chłopak i zagląda w okna mieszkań na parterze. Za 
pierwszym razem usłyszałem go przez uchylone okno, 
gdy przechodził wzdłuż ściany bloku, ale to jeszcze może 
wydawać się mało istotne. Za drugim razem podczas 
spaceru z psem zobaczyłem, jak zagląda w okna, gdy 
mnie zobaczył od razu uciekł" — relacjonuje jeden z 
mieszkańców.

"Postanowiłem poczekać i po paru minutach wrócił. 
Wtedy udało mi się go nagrać i przegonić, ale znikł 
między blokami Sanocka 11B i Trojdena 11. Sprawa 
została zgłoszona policji. Zwracajcie uwagę na dziwne 

zachowania, tym bardziej że słyszy się o włamaniach w 
okolicy" — podsumował autor wpisu.

"DONALD TUSK SIĘ WŚCIEKNIE"? TA 
WRZUTKA JUŻ ROZZŁOŚCIŁA BIZNES
Sejm na zakończonym posiedzeniu uchwalił ustawę 

o warunkach dopuszczalności powierzania pracy 
cudzoziemcom. Ku zaskoczeniu pracodawców na ostatniej 
prostej Lewica dodała do niej poprawkę, która znacznie 
podwyższa grzywny za łamanie prawa pracy, a także 
wprowadza nową karę ograniczenia wolności. Ta wrzutka 
wzbudza kontrowersje nie tylko wśród przedsiębiorców, ale 
też posłów koalicji.

W piątek Sejm uchwalił ustawę o warunkach 
dopuszczalności powierzania pracy cudzoziemcom na 
terytorium Rzeczypospolitej Polskiej (druk sejmowy nr 949) 
przygotowany przez Ministerstwo Rodziny, Pracy i Polityki 
Społecznej, kierowane przez Agnieszkę Dziemianowicz-
Bąk z Lewicy. W piątek podczas drugiego czytania, ku 
zaskoczeniu przedstawicieli przedsiębiorców, ale też posłów 
Koalicji Obywatelskiej i Trzeciej Drogi, posłanka Lewicy 
Katarzyna Ueberhan zgłosiła poprawkę, która podnosi 
wysokość wszystkich kar dla pracodawców za łamanie 
prawa pracy, i która ostatecznie została przyjęta. To jest 
klasyczna wrzutka poselska.

Kontrowersyjna wrzutka Lewicy
Podwyżki wprowadzone wrzutką do Kodeksu pracy są 

znaczne. Minimalne kary rosną z 1000 do 3000 zł oraz z 1500 
do 4000 zł, a maksymalne z 30 do 50 tys. zł, czy z 45 do 55 
tys. zł. Pojawia się też nowe wykroczenie, czyli niewypłacanie 
wynagrodzenia przez co najmniej trzy miesiące, zagrożone 
grzywną do 60 tys. zł, ale też karą ograniczenia wolności.

Skąd taka poprawka? — Chodzi o wyrównanie sankcji 
kar za zatrudnianie osób z naruszeniem przepisów prawa. 
Chodzi o takie same kary za np. nielegalne zatrudnianie 
ludzi, nieważne, czy są to cudzoziemcy, czy Polacy. W tej 
chwili za nielegalne zatrudnienie Polaków kary są niższe, 
niż będą przy nielegalnym zatrudnianiu cudzoziemców. 
Tylko i wyłącznie o to chodzi, o równe traktowanie 
polskich i niepolskich pracowników — przekonywała przed 
ostatecznym głosowaniem w Sejmie Katarzyna Ueberhan. 
Tyle że w Kodeksie pracy podwyższono wszystkie kary, a 
nie tylko te za nielegalne zatrudnianie.

Gdy posłanka przemawiała, z sali było więc słychać głosy 
"Tusk się wścieknie". I choć podczas ostatecznego głosowania 
na sali plenarnej posłowie koalicji zagłosowali za poprawką, to 
w Komisji nadzwyczajnej (komisja przedstawia posłom swoje 
rekomendacje) — nie. W komisji wszyscy posłowie Platformy 
i Trzeciej Drogi wstrzymali się od głosu. W efekcie poprawka 
w komisji została przegłosowana trzema głosami Lewicy 
przeciwko dwóm głosom Konfederacji. Jak tłumaczył na sali 
obrad Artur Łącki, poseł Koalicji Obywatelskiej, wszystko 
dlatego, że pani poseł Ueberhan przyniosła tę poprawkę 
10 minut przed głosowaniem, napisaną na kolanie, nie 
potrafiła jej uzasadnić, a Biuro Legislacyjne nie zostawiło 
na niej suchej nitki.

— Ja oczywiście zagłosuję teraz [podczas trzeciego, 
ostatecznego głosowania — dopisek red.] tak, jak chce 
klub, ale będę namawiał klub do tego, żebyśmy zmienili tę 
poprawkę w Senacie — mówił poseł Łącki tuż przed finalnym 
głosowaniem w Sejmie. Tym razem posłowie koalicji niemal 
zgodnie zagłosowali za poprawką, podobnie jak posłowie 
Konfederacji, a wstrzymali się posłowie PiS. Przeciwko 
poprawce rękę podnieśli: Dariusz Klimczak, Krzysztof Paszyk 
i Marek Sawicki z PSL.

Wątpliwa poprawka wbrew zasadom legislacji
Podczas omawiania poprawki na posiedzeniu komisji 

nadzwyczajnej do rozpatrzenia projektów ustaw dotyczących 
rynku pracy oraz cudzoziemców przedstawicielka Biura 
Legislacyjnego Sejmu zwróciła uwagę, że budzi ona poważne 
wątpliwości.

Po pierwsze poprawka wykracza poza zakres ustawy, 
której celem jest regulowanie zatrudniania cudzoziemców, 
a po drugie została zgłoszona na późnym etapie prac, po 
trzecie dodaje nowe wykroczenie, do tego zagrożone nową 

sankcją ograniczenia wolności, a pracodawcy nie mogli nawet 
się do niej odnieść. Poprawka bowiem była omawiana na 
nagle zwołanym posiedzeniu, bez udziału strony społecznej.

Podobne uwagi zgłaszają przedstawiciele pracodawców. 
m.in. Nadia Winiarska i Robert Lisiecki z Konfederacji 
Lewiatan oraz Wioletta Żukowska-Czaplicka z Federacji 
Przedsiębiorców Polskich.

— Wrzucenie takiej poprawki bez konsultacji z 
pracodawcami wzbudza kontrowersje — mówi Nadia 
Winiarska.

— To jest klasyczna wrzutka poselska — mówi Wioletta 
Żukowska-Czaplicka. Dodaje, że tego rodzaju zmiana prawa, 
w szczególności w kontekście deklaracji ze strony premiera 
Donalda Tuska i szeroko podejmowanych w ostatnim 
czasie inicjatyw deregulacyjnych, które mają wspierać 
przedsiębiorców, jest niezrozumiała. — Z jednej strony 
przedstawiciele rządu i politycy powtarzają, jak ważna jest 
deregulacja, a z drugiej posłowie tylnymi drzwiami zwiększają 
obciążenia dla pracodawców. Idea deregulacji nie może być 
tylko pustym frazesem, muszą iść za nią konkretne działania, 
nie tylko w odniesieniu do obowiązujących już przepisów, 
ale również tych projektowanych czy procedowanych — 
podkreśla Wioletta Żukowska-Czaplicka.

Senat może wykreślić poprawkę
Dlatego pracodawcy, tak jak poseł Łącki, mają nadzieję, że 

Senat usunie kontrowersyjną wrzutkę. — Liczymy na większą 
rozwagę podczas prac nad ustawą w Senacie i wycofanie 
się z propozycji, które naszym zdaniem są zaprzeczeniem 
idei deregulacji — mówią zgodnie pracodawcy.

Dodany w Sejmie przepis może bowiem zostać jeszcze 
wykreślony przez Senat. Wówczas ustawa ponownie 
wróci do Sejmu, a posłowie będą decydować czy poprą 
stanowisko senatorów. Senat zbiera się na dwudniowym 
posiedzeniu 27 lutego br. i wtedy może się zająć ustawą 
o zatrudnianiu cudzoziemców. Na razie nie ma jej w 
porządku obrad, na stronach Sejmu nie ma też wciąż jej 
ostatecznej wersji.

Na te przepisy czeka Państwowa Inspekcja Pracy
O surowsze kary dla pracodawców od dawna walczy 

Państwowa Inspekcja Pracy (PIP), a jej stanowisko popiera 
Ministerstwo Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej, kierowane 
przez Agnieszkę Dziemianowicz-Bąk z Lewicy. Na początku 
października Marcin Stanecki, główny inspektor pracy, w 
rozmowie z Business Insider Polska mówił, że za te kary 
jest gotów umrzeć. Dlaczego?

— Mówiąc w skrócie, chodzi o to, aby kara spełniała swoją 
funkcję, by nie dochodziło do sytuacji, że bardziej opłaca 
się zapłacić mały mandat, niż przestrzegać przepisów — 
tłumaczył Stanecki. Obecnie inspektor może nałożyć mandat 
w wysokości od 1 tys. do 2 tys. zł, a w przypadku recydywy 
nawet do 5 tys. zł. Sąd zaś może nałożyć maksymalnie 
karę 30 tys. zł.

W projekcie jednak jest jeszcze ważniejsza zmiana. Otóż 
pojawia się kara za niewypłacanie wynagrodzenia przez 
co najmniej trzy miesiące. — To jest całkiem nowa kara, z 
której wprowadzenia jestem bardzo szczęśliwy. Obecnie 
przedsiębiorca ponosi odpowiedzialność jedynie za zaniżenie 
wynagrodzenia — mówił Stanecki. Problem w tym, że te kary 
przewiduje projekt ustawy o minimalnym wynagrodzeniu 
za pracę (UC62), który budzi w rządzie duże kontrowersje 
i obecnie jest blokowany.

Procedowany od sierpnia 2024 r. wciąż nie trafił do Komitetu 
Stałego Rady Ministrów, który daje przepustkę na posiedzenie 
rządu, choć już w listopadzie. Wszystko wskazuje, że 
Ministerstwo Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej znalazło 
inny sposób na przyspieszenie prac nad podwyższeniem kar 
dla pracodawców. Do tego jeszcze podwyższyło kary, co ma 
znaczenie dla pracodawców. Np. maksymalna kara grzywny 
za nowe wykroczenie, czyli niewypłacanie wynagrodzenia 
przez co najmniej trzy miesiące w uchwalonej ustawie wynosi 
60 tys. zł, a w rządowym projekcie jest o 10 tys. niższa. W 
przypadku innych kar w uchwalonej ustawie podwyższono te 
minimalne. Jak podkreślają jednak pracodawcy, problemem 
nie są same kary, bo patologie na rynku pracy nie można 
tolerować, ale sposób ich uchwalenia.
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BENTLEY Z JAMESA BONDA STAŁ 
SIĘ RZECZYWISTOŚCIĄ. DZIĘKI 

UMIEJĘTNOŚCI POLAKÓW

Nie tylko Aston Martin, ale też Bentley - to dwie ulubione 
marki samochodów Jamesa Bonda. Bentleyem agent 007 
jeździł m.in. w Casino Royal - pierwszej powieści Iana 
Fleminga. Opisywany w książkach pojazd nigdy jednak 
nie istniał. Połączenia oryginalnego pojazdu z fikcją podjął 
się brytyjski projektant samochodów, Tony Hunter. Jego 
realizacja trwała siedem lat i przeprowadzono ją w Polsce 
- informuje portal well.pl. 

W pierwszej powieści Iana Flemina Casino Royale, oraz 
w Żyj i pozwól umrzeć a także w Moonraker, niezwyciężony 
agent jeździ Blowerem Bentleyem z 1930 roku - szarym 
kabrioletem coupé w kolorze okrętu wojennego. Zaś w 
Operacji Piorun (ang. Thunderball) z 1961 roku, prowadzi 
Bentleya Continental Mk2, którego nazywał „Lokomotywą”. 
Mimo powoływania się na konkretną markę, pojazd był 
fikcją literacką. 

Spełnić dziecięce marzenie
Książkowym opisem zafascynował się brytyjski pro-

jektant samochodów, Tony Hunter. Postanowił urzeczy-
wistnić wizję z powieści Fleminga. „Ten samochód jest 
prawdopodobnie najsłynniejszym Bentleyem, który nigdy 
nie istniał, i zawsze zastanawiałem się, dlaczego nikt inny 
nie próbował zbudować czegoś podobnego” — powie-
dział cytowany przez portal topgear.com Hunter. „Szybko 
zrozumiałem, dlaczego” - dodał projektant.

Za bazę posłużył mu Bentley R-Type Continental z 
1953 roku. Wysłał pojazd do polskiej firmy zajmującej 
się budową nadwozi. Brytyjskie portale nie podają nazwy 
przedsiębiorstwa. Początkowo planowano zakończyć 
projekt w ciągu 18 miesięcy, rzeczywistość okazała się 
jednak bardziej skomplikowana. Przekształcanie sa-
mochodu w unikatowy model zgodny z opisem pisarza 
trwało siedem lat.

Zmiany były dokonywane pod nadzorem Tonyego 
Huntera i zgodnie z opisem z książki. Celem było za-
projektowanie pojazdu, który mógłby powstać w latach 
50. i byłby wiernym duchowi epoki i opisowi z książki. 
Dlatego z przesłanego do Polski modelu zniknęły typowe 
dla początku lat 50. zaokrąglone krawędzie samochodu. 
Zastąpiły je eleganckie, opływowe tylne płetwy, nadając 
Bentleyowi unikatowy charakter.

Telefon RAF z kablami do iPhone'a
„Lokomotywa” - jak nazywał samochód James Bond 

- została wyposażona zgodnie z wymogami agenta 
007. A każdy szczegół przeanalizowany pod kątem 
piękna i autentyczności. Samochód posiada działający 
telefon z bombowca RAF z lat 50. z okablowaniem do 
iPhone'a. Przełączniki mające kontrolować fikcyjne 
karabiny maszynowe, olej i dym, a także ukrytą za 
kratką głośnika skrytkę, są opisane czcionką z epoki 
(Gill Sans). Bentley posiada też wysuwaną szufladę 
z niezbędnikiem Bonda: piersiówką, kubkiem i tablet-
kami benzedryny.

Stworzone przez polskich rzemieślników wnętrze na-
wiązuje do klimatu brytyjskiego klubu dżentelmenów. 
Ma duże, wygodne fotele i oryginalną deskę rozdzielczą 
z fornirem z orzecha amerykańskiego. Maska kryje zaś 

odrestaurowany 4,9-litrowy, rzędowy, sześciocylindrowy 
silnik z modelu Bentley S1.

Urządzenie współpracuje z manualną skrzynią biegów. 
Niewykluczone, że w przyszłości zostanie zamontowana 
sprężarka, aby zwiększyć osiągi pojazdu. „Wyobrażałem 
sobie Bonda jadącego tym samochodem przez Wielką 
Brytanię, a następnie na kontynent i przeciągającego 
rurę paliwową przez samochód. Dlatego ma dwa wlewy 
paliwa” — cytuje Huntera portal.

Na ekranie najsłynniejszy agent świata jeździł przede 
wszystkim Astonem Martinem. Dzięki niemu brytyjska, 
luksusowa marka zyskała sławę i do dzisiaj kojarzona 
jest z postacią Jamesa Bonda. Firma nie była zainte-
resowana jednak używaniem jej samochodów do filmu 
o agencie 007. Zgodziła się tylko dlatego, że miała 
problemy finansowe.

POLAK NA CZELE UKRAIŃSKIEGO 
BANKU. DOSTAŁ SPECJALNE ZADANIE
Jakub Karnowski stanie na czele ukraińskiego Kre-

dobanku wchodzącego w skład grupy PKO BP. Jak 
poinformowano w komunikacie, jego kandydaturę 
zaakceptował zarząd Narodowego Banku Ukrainy. 
Głównym zadaniem nowego prezesa będzie m.in. 
wzmacnianie relacji gospodarczych między Polską a 
Ukrainą. "Wspieramy Ukrainę od lat [...]. Teraz czas 
na odbudowę" - napisał Karnowski w mediach spo-
łecznościowych.

W lipcu 2024 roku Jakub Karnowski został powołany 
na pierwszego wiceprezesa Kredobanku. Teraz po 
akceptacji Narodowego Banku Ukrainy obejmie funkcję 
prezesa tej instytucji - poinformował bank PKO BP w 
opublikowanym komunikacie na stronie internetowej. 

Polak na czele ukraińskiego banku. To były szef PKP
Decyzję o powołaniu Karnowskiego na stanowisko 

prezesa Kredobanku podjęła także Rada Nadzor-
cza Kredobanku. Jak poinformował bank PKO BP, 
jego głównym zadaniem będzie nie tylko dbanie o 
rozwój Kredobanku, ale także wzmacnianie relacji 
gospodarczych między Polską a Ukrainą.

Karnowski na platformie X wyraził radość z nomina-
cji. "Bardzo się cieszę z decyzji Narodowego Banku 
Ukrainy i rady nadzorczej Kredobanku o powołaniu 
mnie na prezesa ukraińskiego banku z Grupy PKO 
BP" - napisał w serwisie. "Wspieramy Ukrainę od lat, 
szczególnie intensywnie od 24.02.2022. Teraz czas 
na odbudowę" - dodał Karnowski.

Kredobank jest uniwersalnym bankiem z centralą we 
Lwowie, którego właścicielem jest PKO Bank Polski. 
Znajduje się na liście banków systemowych Narodo-
wego Banku Ukrainy (NBU).

Obsługuje 708 tys. klientów. Na terenie Ukrainy 
działa obecnie 65 oddziałów banku, z czego połowa 
znajduje się w zachodnich regionach kraju. Zatrudnia 
również prawie 1,5 tys. pracowników, co odzwiercie-
dla jego silną obecność i zaangażowanie w rozwój 
regionalny.

Kredobank prowadzi także programy wsparcia 
ukraińskiego biznesu w ramach programu gwarancji 
kredytowych EBRD i Komisji Europejskiej.

Kim jest Jakub Karnowski? To nowy prezes Kre-
dobanku

Jakub Karnowski ma bogate doświadczenie zawodo-
we. To absolwent SGH oraz studiów MBA na Uniwer-
sytecie Minnesoty. W latach 1997-2000 był doradcą 
i szefem gabinetu politycznego ministra finansów. 
Następnie był doradcą i dyrektorem Departamentu 
Zagranicznego w NBP. W latach 2003-2008 członek 
Rady Dyrektorów Wykonawczych w Grupie Banku 
Światowego.

Karnowski był także prezesem zarządów PKO TFI 
S.A. (2008-2012), PKP (2012-2015) i Luma Invest-
ment S.A. (2016-2019). Był niezależnym członkiem 

Rady Nadzorczej i przewodniczącym Komitetu Audytu 
i Ryzyka w HSBC Bank Polska w latach 2015-2019.

To pracownik naukowy i wykładowca akademicki 
w SGH (obecnie na urlopie naukowym), a także sty-
pendysta The Margaret Thatcher Foundation. Posiada 
dyplom licencjonowanego doradcy finansowego CFA. 
Jest doktorem ekonomii, kierownikiem Zakładu Ekono-
mii Liberalnej w SGH oraz opiekunem Studenckiego 
Koła Naukowego Odbudowy Ukrainy.

W latach 2018-2023 sprawował też funkcję nieza-
leżnego członka rady nadzorczej Ukrposhta, w tym 
w latach 2023-24 był jej przewodniczącym. W latach 
2021-2024 był członkiem rady nadzorczej Ukrzali-
znycia.

POLSKA PRZEGRAŁA Z CHINAMI I MA 
POWAŻNY PROBLEM. PRODUCENCI BIJĄ 

NA ALARM
"Rzeczpospolita" w piątkowym wydaniu (21 lutego) 

informuje, że Polska nie jest już największym dostawcą 
dużego sprzętu AGD w Unii Europejskiej. Przegraliśmy 
z Chinami. Rodzimych i europejskich producentów mają 
dobijać głównie koszty produkcji.

"Rzeczpospolita" podaje, że Chiny zwiększyły sprzedaż 
na rynki unijne aż o 32 proc., a Polska w tym samym 
okresie jedynie o 3 proc. przy sprzedaży o wartości 
3,7 mld euro. Dziennik zauważa, że skala chińskiej 
ekspansji może zaskakiwać, zwłaszcza po pandemicz-
nym wzroście kosztów dostaw z Azji i problemach z 
dostępnością komponentów. 

AGD z Chin zalewa Europę. Eksperci wskazują na 
przyczyny 

Zdaniem "Rz", branża AGD głównego zagrożenia dla 
pozycji polskich zakładów upatrywała raczej w Turcji, 
która systematycznie zwiększa eksport do Europy.

"Import z Chin rośnie, ponieważ w Europie wzrost 
kosztów produkcji wywołany głównie Zielonym Ładem 
jest tak wysoki, że opłacalność spada. W efekcie pro-
ducenci zamykają fabryki" - powiedział gazecie Marcin 
Majchrzak, dyrektor generalny chińskiego koncernu 
Haier w regionie, największego producenta AGD na 
świecie.

Firmy europejskie zauważają, że rosnący import z Chin 
jest także efektem programów rządowych preferencji 
dla firm. "Chodzi o politykę wspierania eksportu przez 
władze chińskie, co zmniejsza koszty produkcji i trans-
portu. Efekt widać nie tylko w AGD, ale też w handlu 
internetowym czy branży motoryzacyjnej" - ocenił jeden 
z producentów, cytowany przez "Rz".

Dziennik informuje, że efekt jest taki, iż produkcja 
sprzętu w Polsce cofnęła się o kilka lat - jeśli chodzi 
o liczbę wyprodukowanych artykułów. Choć w 2024 r. 
produkcja wzrosła o 2 proc., do 23,4 mln, to wciąż jest 
to dużo poniżej szczytowych możliwości. Tymczasem 
w 2021 r. produkcja przekroczyła poziom 30 mln sztuk. 

Problemy producentów AGD prowadzą do redukcji 
etatów 

Problemy branży AGD w Polsce mają swoje odzwier-
ciedlenie w danych dotyczących zatrudnienia. Jak podaje 
"Rz" w 2023 r. zatrudnienie w przemyśle AGD w Polsce 
zmniejszyło się o ok. 1 tys. osób, a 2024 rok był jeszcze 
gorszy. We wrześniu o zwolnieniach poinformowało Beko 
Europe. Redukcja miała objąć 1,8 tys. etatów. Zakłady 
w Łodzi i Wrocławiu mają zostać zlikwidowane do końca 
2025 roku. W listopadzie o zwolnieniach poinformowała 
Amica SA. Pracę miało stracić 39 osób.

Słowa Zygmunta Łopalewskiego, dyrektora ds. komu-
nikacji Beko Europe sugerują, że bez reakcji Unii i rządu 
przyszłość branży jawi się w czarnych barwach. "Bez 
kompleksowej polityki na szczeblu rządowym i unijnym 
będziemy tracić na konkurencyjności. Jako państwo, 
ale też kontynent" - powiedział Łopalewski "Rzeczpo-
spolitej".
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KAROL NAWROCKI: WYSŁAŁBYM 
POLSKICH PRZEDSIĘBIORCÓW NA 

UKRAINĘ
Popierany przez PiS kandydat na prezydenta Karol Na-

wrocki został zapytany o to, czy jako głowa państwa wysłał-
by do Ukrainy polskich żołnierzy. Nawrocki wykluczył taki 
scenariusz, ale jednocześnie wskazał, że chętnie wysłałby 
do Ukrainy inną grupę: przedsiębiorców, którzy aktywnie 
uczestniczyliby w odbudowie gospodarki naszego wschod-
niego sąsiada.

Temat wysłania polskich wojsk do Ukrainy ostatnio mocno 
wybrzmiewa w przestrzeni publicznej w kontekście możli-
wych scenariuszy dotyczących zawieszenia broni za naszą 
wschodnią granicą. W czwartek 20 lutego w Sejmie głoso-
wany był nawet wniosek  Sławomira Mentzena z Konfede-
racji o poddanie pod głosowanie uchwały wzywającej rząd 
do niewysyłania Wojska Polskiego na Ukrainę. Wniosek ten 
został jednak odrzucony. "Polska nie wyśle żołnierzy polskich 
na Ukrainę, chcę to jasno i wyraźnie powiedzieć. I rządu 
polskiego nie trzeba do tego wzywać, bo to jest stanowisko 
rządu polskiego" - mówił w Sejmie wicepremier i szef MON 
Władysław Kosiniak-Kamysz.

Karol Nawrocki nie wysłałby polskich żołnierzy do Ukrainy, 
za to wysłałby tam przedsiębiorców

O kwestię skierowania polskich żołnierzy do Ukrainy został 
też zapytany popierany przez PiS kandydat na prezyden-
ta Karol Nawrocki. "Jako przyszły prezydent nie wysłałbym 
wojska na Ukrainę. Natomiast z chęcią wysłałbym do pomocy 
państwu ukraińskiemu polskich przedsiębiorców, którzy mo-
gliby odbudowywać potencjał Ukrainy, jeśli mieliby taką wolę 
i chcieliby tam inwestować" - powiedział w sobotę podczas 
konferencji prasowej w Świnoujściu Nawrocki.

W niedawnej rozmowie z Interią prezes Polskiej Agencji 
Inwestycji i Handlu Andrzej Dycha zdradził, że polskie firmy 
są bardzo zainteresowane uczestnictwem w odbudowie 
Ukrainy po wojnie.

"W ubiegłym roku otworzyliśmy nowe biuro poza istnie-
jącym biurem w Kijowie - otworzyliśmy biuro we Lwowie. 
Również uruchomiliśmy dwa nowe biura regionalne: w 
Lublinie i w Rzeszowie, które w zamierzeniu mają wspie-
rać polskich przedsiębiorców na rynku ukraińskim" - mówił 
prezes PAIH. Jak dodał, organizacja, której szefuje, stara 
się "odbudowywać otoczenie administracyjne, nawiązywać 
kontakty z administracją tam, na miejscu, tak, żebyśmy w 
tym pierwszym dniu, kiedy otworzą się nowe możliwości 
w Ukrainie, byli maksymalnie dobrze do tego przygotowani".

"Ukraina może być dla nas szansą, ja osobiście wierzę, 
że będzie szansą, i ważne jest, żebyśmy dobrze to wyko-
rzystali" - stwierdził prezes PAIH.

Karol Nawrocki o negocjacjach ws. pokoju w Ukrainie
Karol Nawrocki podczas konferencji prasowej w Świno-

ujściu odniósł się też do kwestii negocjacji ws. pokoju w 
Ukrainie. Zaznaczył, że jego zdaniem Ukraina powinna być 
przy stole negocjacyjnym.

"Przy moim krytycyzmie do prezydenta Zełenskiego, 
uznaję za naturalne i niezbędne, aby to prezydent Ukrainy 
decydował o przyszłości Ukrainy w gronie państw i mocarstw" 
- powiedział Nawrocki. "Oczywiście te rozmowy nie odbędą 
się bez największego mocarstwa na świecie, czyli Stanów 
Zjednoczonych i Donalda Trumpa. Myślę, że druga strona 
konfliktu musi usiąść także przy tym stole, czyli zbrodniarz 
wojenny, postsowiecki Władimir Putin" - dodał.

Karol Nawrocki o pakcie migracyjnym. "Robiłbym wszystko, 
aby go wypowiedzieć"

Popierany przez PiS kandydat na prezydenta, pytany o 
to, czy podpisałby ustawę azylową, odpowiedział, że gdyby 
był prezydentem, to robiłby wszystko, żeby jednostronnie 
wypowiedzieć pakt migracyjny.

"Jak przyglądam się pracom Donalda Tuska i Rafała Trza-
skowskiego, jak starają się mówić o bezpieczeństwie Polek 
i Polaków w kontekstach migracyjnych, a ile złego zrobili 
podpisując jednocześnie pakt migracyjny, przygotowując 
struktury państwa polskiego do przyjmowania migrantów - 

mnie to osobiście przeraża" - zaznaczył.
Przypomnijmy - Sejm uchwalił w piątek ustawę, która 

zakłada możliwość wprowadzenia czasowego, terytorialnego 
ograniczenia przyjmowania wniosków o ochronę między-
narodową. Premier Donald Tusk oświadczył później, że 
przegłosowanie przez Sejm ustawy azylowej pomoże Polsce 
w odzyskaniu kontroli na granicy.

Pakt migracyjny, o który zapytany został Nawrocki, ma 
rozłożyć odpowiedzialność za zarządzanie migracją w Unii 
Europejskiej pomiędzy wszystkie kraje członkowskie. Unijni 
ministrowie zatwierdzili go ostatecznie w maju ubiegłego 
roku - przy sprzeciwie Polski, Słowacji i Węgier. Premier Tusk 
podkreślił kilkakrotnie, że "Polska nie będzie implementowała 
paktu migracyjnego w sposób, który by spowodował dodat-
kowe jakiekolwiek kwoty migrantów w Polsce".

Także kandydat KO na prezydenta Rafał Trzaskowski, 
pytany podczas spotkań wyborczych o pakt migracyjny 
deklarował, że - w jego ocenie - Polska już wykonała swoje, 
jeśli chodzi o europejską politykę migracyjną. "Bo pomogliśmy 
milionom Ukraińców (...). Nie ma zgody na to, żeby wcielać 
w życie jakiekolwiek postanowienia z tego paktu dotyczące 
jakiejkolwiek relokacji" - mówił Trzaskowski.

KANDYDAT NA PREZYDENTA O 
KRYZYSIE MIESZKANIOWYM. MA POMYSŁ 

NA NOWY PODATEK
Polska potrzebuje podatku od trzeciego i kolejnych miesz-

kań oraz zakończenia dopłat dla deweloperów – ocenił 
w sobotę kandydat partii Razem na prezydenta Adrian 
Zandberg. Polityk wezwał innych kandydatów do zajęcia 
stanowiska w sprawie kryzysu mieszkaniowego w Polsce.

Kandydat na prezydenta RP Adrian Zandberg zwrócił 
uwagę na dramatyczny wzrost cen mieszkań, który szcze-
gólnie dotyka młode pokolenie pracowników. "Mamy do 
czynienia z potężnym problemem, który uderza w młode 
pokolenie. Ludzie ciężko pracują, ale zarabiają za mało, 
żeby móc zapewnić sobie dach nad głową" - mówił pod-
czas wystąpienia w Kielcach.

Zdaniem kandydata na prezydenta z ramienia partii 
Razem, przyczyny tego zjawiska są dwie.

Adrian Zandberg: Państwo polskie pcha w górę ceny 
mieszkań

"Państwo polskie pod kolejnymi rządami, dopłatami 
dla deweloperów i banków, pcha w górę ceny mieszkań" 
- ocenił Zandberg, dodając, że problem pogłębiają "ren-
tierzy, spekulanci i fundusze inwestycyjne", które skupują 
mieszkania, windując ceny jeszcze bardziej.

Adrian Zandberg zaproponował wprowadzenie podatku 
od trzeciego i każdego kolejnego mieszkania, argumen-
tując, że rozwiązanie to ograniczy spekulację na rynku 
nieruchomości.

"Chcemy, żeby te mieszkania wróciły na rynek, żeby 
stały się bardziej dostępne dla młodych ludzi, którzy chcą 
kupić pierwsze mieszkanie" - podkreślił.

Adrian Zandberg o Karolu Nawrockim: Stoi po stronie 
spekulantów i rentierów

Lider partii Razem skrytykował przy okazji innego kan-
dydata w prezydenckim wyścigu - wspieranego przez PiS 
Karola Nawrockiego - który w piątek miał zadeklarować, 
że zawetuje taki podatek.

"Karol Nawrocki jasno pokazał, że stoi po stronie spe-
kulantów i rentierów, a nie po stronie młodych ludzi, którzy 
nie mogą sobie pozwolić na własne mieszkanie" - ocenił 
Zandberg.

Zandberg podkreślił też, że jest przeciwny dopłatom dla 
deweloperów. Polityk stwierdził, że takie działania sztucz-
nie zawyżają ceny mieszkań, chroniąc interesy inwestorów 
kosztem młodych rodzin. "W Polsce od kilkunastu lat 
przepychane są rozwiązania w interesie deweloperów, 
banków i spekulantów, a uderzają w młode pokolenie" - 
mówił Zandberg.

Polityk skrytykował także rządowy program "Pierwsze 
klucze", nazywając go "programem ochrony wartości inwe-
stycji posłów posiadających po kilkanaście mieszkań". Jak 

stwierdził, celem programu jest "ochrona inwestycji ludzi z 
wielomilionowymi majątkami kosztem młodego pokolenia".

Kandydat Razem na prezydenta zaapelował do rywali
Adrian Zandberg wezwał pozostałych kandydatów na 

prezydenta do jasnego określenia stanowiska w dwóch 
kwestiach: podatku od trzeciego i kolejnego mieszkania 
oraz wetowania dopłat dla deweloperów. "Czekam na 
odpowiedzi. Co z podatkiem dla spekulantów i rentierów 
i co z wetem dla dopłat dla deweloperów?" - pytał Zan-
dberg, dodając, że młodemu pokoleniu w Polsce należą 
się odpowiedzi na te konkretne pytania.

"To jest jeden z najważniejszych problemów, przed 
którym stoi dzisiaj Polska. Trudno zdecydować się na 
dziecko, kiedy ceny mieszkań są tak szalone, że dla mło-
dego pracownika są zupełnie niedostępne" - podsumował 
lider partii Razem.

Program "Pierwsze klucze", do którego odwołał się Zan-
dberg, to element założeń nowej strategii mieszkalnictwa, 
którą w ubiegłym tygodniu przedstawił minister rozwoju 
i technologii Krzysztof Paszyk. Strategia pod zbiorczą nazwą 
"Klucz do mieszkania" zakłada co najmniej 2,5-krotnie więcej 
środków dla gmin na mieszkalnictwo społeczne i komunalne, 
ograniczenie możliwości wsparcia zakupu mieszkań do rynku 
wtórnego i wprowadzenie instytucji inwestorów społecznych. 
Paszyk prezentując program podkreślał, że żadne pieniądze 
ze wsparcia "nie trafią do deweloperów".

Komponent programu pod nazwą "Inwestycje Pierwsze 
klucze" ma być realizowany przez spółdzielnie mieszkaniowe, 
TBS-y i SIM-y. Sprzedawane przez nie mieszkania to jedyny 
przypadek, w którym beneficjenci rządowego wsparcia mo-
gliby skorzystać z oferty rynku pierwotnego. Marża miałaby 
tu wynieść maksymalnie 25 proc. kosztów budowy.

Z kolei deklaracja Nawrockiego, do której nawiązuje Zan-
dberg, padła w czwartek podczas spotkania wyborczego 
we Włocławku. Popierany przez PiS kandydat powiedział: 
"Nie podpiszę żadnego podatku katastralnego".

WPROWADZĄ PODATEK KATASTRALNY? 
WICEMINISTER WPROST W SEJMIE

Ministerstwo Finansów zaprzecza, jakoby planowało 
wprowadzenie podatku katastralnego w Polsce - zapewnił 
wiceminister Jarosław Neneman podczas piątkowego 
posiedzenia Sejmu. We wtorek minister rozwoju Krzysz-
tof Paszyk wskazał, że temat wymaga dalszej dyskusji, 
co podsyciło spekulacje wokół ewentualnej przyszłości 
nowego podatku.

Ministerstwo Finansów nie planuje wprowadzenia podat-
ku katastralnego w Polsce - zapewnił w piątek w Sejmie 
wiceminister finansów Jarosław Neneman, odpowiadając 
na pytania posłów.

Podatek katastralny. Stanowczy głos z ministerstwa 
finansów

"Rząd nie planuje [...], nie prognozuje, nie prowadzi 
żadnych prac analitycznych związanych z wprowadzeniem 
podatku katastralnego w Polsce" - zapewił Neneman. 

"Chcę też powiedzieć, że rząd nie wprowadził żadnego 
podatku nowego, żadnego podatku od krasnali, kapliczek. 
Nie wprowadziliśmy nowego podatku od płotów" - do-
dał wiceminister finansów.

Podatek katastralny. Minister rozwoju: Potrzeba roz-
mowy w tym względzie

We wtorek na antenie Radia Zet minister rozwoju i tech-
nologii Krzysztof Paszyk zapytany, czy zostanie wprowa-
dzony podatek katastralny, powiedział, że "to jest temat 
na dłuższą rozmowę. Za podatki odpowiada Ministerstwo 
Finansów, cały rząd. Potrzeba rozmowy w tym względzie".

Podatek katastralny to jeden ze sposobów opodatko-
wania nieruchomości. W tym modelu wysokość podatku 
jest uzależniona od wartości nieruchomości. W krajach 
Unii Europejskiej stawki podatku katastralnego najczęściej 
wynoszą od 0,5 proc. do 3 proc. wartości nieruchomości. 
Przepisy różnią się w zależności od państwa. Wysokość 
podatku katastralnego obliczana jest raz do roku.



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338Luty 28, 2025 WIADOMOŚCI Z KRAJU7
 GOSPODARKA,  EKONOMIA GOSPODARKA,  EKONOMIA

KOSZTY EMERYTUR IDĄ W SETKI 
MILIARDÓW. CZY SYSTEM WYTRZYMA 

PRESJĘ?
W grudniu 2023 roku, według raportów ZUS, emerytu-

rę pobierało ponad 6,2 miliona emerytów. Liczba ta nie 
oddaje jednak całej złożoności problemu, bo do emerytur 
dochodzą także renty z tytułu niezdolności do pracy oraz 
renty rodzinne. W 2024 emerytów znowu przybyło.

Nie sposób przejść obojętnie obok faktu, że system 
emerytalny w Polsce jest jednym z najstarszych i jedno-
cześnie jednych z najbardziej skomplikowanych w Europie. 
W 2021 roku Polska zajęła 21. miejsce w europejskim 
rankingu dobrostanu emerytów, a pod względem jakości 
życia na emeryturze uzyskała jedynie 57 punktów na 100 
możliwych.

Ilu Polaków jest na emeryturze?
Z raportu przedstawionego przez ZUS wynika, że 

średnia liczba seniorów pobierających emeryturę może 
wynosić powyżej 6,3 miliona osób. Oto szczegółowe 
dane z 2024 roku:

Styczeń - Marzec 2024:
Emeryci: 6 mln 226 tys.
Renty z tytułu niezdolności do pracy: 526 tys.
Renty rodzinne: 1 mln 178 tys.
Styczeń - Czerwiec 2024:
Emeryci: 6 mln 276 tys.
Renty z tytułu niezdolności do pracy: 524 tys.
Renty rodzinne: 1 mln 177 tys.
Styczeń - Wrzesień 2024:
Emeryci: 6 mln 330 tys.
Renty z tytułu niezdolności do pracy: 519 tys.
Renty rodzinne: 1 mln 175 tys.
Dla całego okresu (styczeń-grudzień 2024) średnie 

wartości wynoszą:
Emeryci: 6 mln 306 tys.
Renty z tytułu niezdolności do pracy: 516 tys.
Renty rodzinne: 1 mln 173 tys.
Łącznie: średnio 7 mln 995 tys. osób pobierało świad-

czenia z ZUS
Według informacji  zawartych w dokumencie, w okresie 

styczeń-grudzień 2024 roku wypłaty emerytur łącznie z 
kwotą okresowej emerytury kapitałowej wynosiły około 292 
miliardy 289 milionów 303 tysiące złotych. Tak ogromne 
sumy nie tylko ilustrują skalę systemu, ale również wska-
zują na wyzwania związane z utrzymaniem równowagi 
budżetowej w kontekście starzejącej się populacji.

Emeryci pobierający okresowe emerytury kapitałowe, 
których liczba wynosi 503 tys., otrzymali łącznie około 2 
mld 556 tys. zł, a średnia kwota tych świadczeń oscyluje 
w granicach 414 zł.

Z kolei emerytura pomostowa, która jest wypłacana z 
odrębnego rozdziału wydatków budżetu państwa, wyniosła 
2 mld 548 tys. zł, a jeszcze wyższe sumy - sięgające 3 mld 
768 tys. zł - dotyczą innych, specjalnych rozliczeń. ZUS w 
2024 roku przeznaczył na renty z tytułu niezdolności do 
pracy około 18 mld zł, a na renty rodzinne - aż 47 mld zł. 

W jaki sposób regulowane są wypłaty emerytur?
Podstawowym narzędziem regulującym funkcjonowanie 

systemu emerytalnego jest ustawa o emeryturach i rentach 
z Funduszu Ubezpieczeń Społecznych (FUS). Wraz z do-
datkowymi przepisami dotyczącymi emerytur częściowych, 
pomostowych oraz innych świadczeń, tworzy złożony 
system mający na celu ochronę interesów zarówno bene-
ficjentów, jak i budżetu państwa. Mechanizmy naliczania 
świadczeń, uwzględniające m.in. dodatki pielęgnacyjne, 
stanowią gwarancję, że każdy obywatel, który przez lata 
sumiennie pracował, otrzyma adekwatne świadczenie.

Jednym z kluczowych aspektów tych regulacji jest 
mechanizm korekcyjny, który zapobiega podwójnemu 
naliczaniu świadczeń. Jeżeli dana osoba posiada upraw-
nienia do kilku form świadczeń jednocześnie, system 
zapewnia, że beneficjent jest rozliczany tylko raz. Ma to 

na celu zminimalizowanie ryzyka nadmiernych wypłat i po-
zwala na optymalne zarządzanie funduszami publicznymi. 
Takie rozwiązania są niezbędne, by utrzymać stabilność 
finansową systemu, zwłaszcza w obliczu rosnącej liczby 
emerytów i malejącej liczby osób aktywnych zawodowo.

Czy polski system emerytalny jest gotowy na nowe 
wyzwania?

Analizując dane z 2024 roku, nie sposób nie dostrzec 
wyzwań, przed którymi stoi polski system emerytalny. 
Demograficzny zegar nieubłaganie tyka - wraz ze sta-
rzeniem się społeczeństwa rośnie obciążenie systemu, 
a to wymusza na decydentach poszukiwanie nowych 
rozwiązań oraz modyfikację istniejących regulacji. Zna-
czenie tych wyzwań potwierdza fakt, że już teraz na 
wypłaty emerytur i rent wydawane są setki miliardów 
złotych, a dynamika zmian demograficznych wskazuje 
na konieczność dalszych reform, które prawdopodobnie 
będą wiązały się z podniesieniem wieku emerytalnego 
i podatków.

W perspektywie długoterminowej rządzący muszą 
zapewnić obywatelom równowagę między stabilnością 
finansową a adekwatnością świadczeń. Wieloaspektowy 
system, który uwzględnia zarówno okresowe emerytury 
kapitałowe, jak i tradycyjne formy wypłat, musi być ela-
styczny i dostosowywać się do zmieniających się realiów 
gospodarczych. W tym kontekście niezbędne jest również 
wzmacnianie mechanizmów kontrolnych oraz transparent-
ności w zarządzaniu funduszami, co pozwoli na efektywne 
wykorzystanie dostępnych środków.

DROŻYZNA W FILIŻANKACH. DŁUGO 
JESZCZE BĘDZIEMY PRZEPŁACAĆ ZA 

KAWĘ I KAKAO
Kawa na rynkach światowych jest cztery razy droż-

sza niż w 2020 roku. Bardzo dużo trzeba płacić także 
za kakao, którego ceny osiągnęły absolutne wyżyny w 
zeszłym roku. Plantatorzy obu surowców w Ameryce 
Południowej, Azji i Afryce przegrywają z kataklizmami 
pogodowymi.

Notowania kontraktów na kawę w samym tylko 
2024 roku poszły w górę o blisko 70 proc., a przez nie-
całe dwa miesiące tego roku o następne 25 proc. Pod 
koniec grudnia cena kawy arabica pobiła rekord wszech 
czasów z 1977 roku, kiedy to rynki musiały zmierzyć 
się ze skutkami brazylijskiego tzw. "czarnego mrozu".

Kontrakty na kakao w zeszłym roku podroży aż o 165 
proc. i nadal utrzymują się na bardzo wysokim pozio-
mie. O wielkim skoku cen obu surowców decydowały 
czynniki klimatyczne, które wywołały dramatyczny nie-
dobór ziaren zbieranych na plantacjach. W przypadku 
kakao problemy pogodowe dotyczą głównie Wybrzeża 
Kości Słoniowej i Ghany, natomiast zmiany na rynku 
kawy arabica najbardziej uzależnione są od sytuacji 
w Brazylii, a kawy robusta od warunków panujących 
w Wietnamie.

Wyżej ceniona i droższa jest arabica, a tańsza robusta. 
Konsumenci na półkach sklepowych często znajdują mie-
szanki tych gatunków. Dzisiejsza sytuacja skłania wielu 
producentów do łączenia obu surowców w proporcjach 
korzystniejszych dla robusty. W ten sposób próbują oni 
ograniczyć skalę podwyżek cen.

Droga arabica i robusta
Największym na świecie producentem ziaren kawy jest 

Brazylia z 35-procentowym udziałem w globalnym rynku. 
Wietnam odpowiada za 17 proc. dostaw, a na Kolumbię, 
Indonezję i Etiopię przypada po kilka procent. W Brazylii 
w 2024 roku szalały wielki pożary lasów i upraw. Kraj 
doświadczył najpoważniejszej od lat suszy.

W dodatku, brazylijscy producenci mieli ograniczone 
możliwości mierzenia się z niekorzystnymi warunkami 
z powodu wysokich cen nawozów i środków ochrony 
roślin. Sytuacja szybko się nie poprawi, gdyż w tej chwili 
dominują prognozy dalszego nieurodzaju w Brazylii. Tę 

okoliczność próbuje wykorzystać wielu brazylijskich rolni-
ków opóźniających dostawy ziaren i liczących na jeszcze 
wyższe ceny, a to powoduje drastyczny spadek podaży. 

Obawy o wielkość zbiorów utrzymują się także w 
Wietnamie, gdzie wytwarza się najwięcej ziaren robusty, 
powszechnie stosowanej w mieszankach kawy rozpusz-
czalnej. Tamtejsze plantacje też ucierpiały z powodu 
suszy, kilku fal upałów, a potem ulewnych deszczów. 
Dotkliwe są tam zjawiska pogodowe La Niña i El Niño. 
Obfite deszcze nawiedziły także Indonezję.

Zawodna logistyka
Topniejące zapasy surowca i lęk przed zrywaniem 

łańcuchów dostaw powoduje, że niektórzy odbiorcy kawy 
decydują się na większe zakupy, co jeszcze mocniej 
podnosi cenę kontraktów terminowych. Podwyższony 
popyt na kontrakty zgłaszają także inwestorzy traktujący 
kawę jako element portfela zabezpieczającego przed 
skutkami inflacji.

Najnowszy rozdział problemów na rynkach kawy 
otworzył prezydent USA Donald Trump ze swoją wizją 
wojen handlowych. W ostatnich tygodniach dystrybu-
torzy kawy działający w Stanach Zjednoczonych na 
wielką skalę składają zamówienia i gromadzą zapasy 
zaniepokojeni możliwością wprowadzenia taryf celnych 
przez Biały Dom. Cłem 25-procentowym zagrożona jest 
przede wszystkim Kolumbia, drugi producent arabiki na 
świecie i główny dostawca tej kawy do USA.

Ma być trochę lepiej
Ucieczką do przodu dla plantatorów kawy w kra-

jach najbardziej narażonych na skutki zmian klimatu 
jest zwiększanie odporności na kataklizmy pogodo-
we. Tu wymienia się przede wszystkim, wprowadzanie 
odmian drzew kawowych, które lepiej znoszą suszę 
i choroby roślin, a także sięganie po nowoczesne sys-
temy nawadniania upraw. Są to jednak przedsięwzięcia 
kosztowne i przynoszące efekty dopiero po kilku latach.

Rynek kawy ma przynajmniej jeden aspekt optymi-
styczny. Agencja Foreign Agricultural Service prognozuje, 
że światowa produkcja surowca w sezonie 2024/25 
będzie o 6,9 miliona worków wyższa niż w poprzednim 
okresie i wyniesie 174,9 miliona worków. Na ten wynik 
ma się złożyć wzrost produkcji w Wietnamie i Indonezji, 
który z nadwyżką zrównoważy mniejsze zbiory kawy 
w Brazylii.

Kakao też deficytowe
Wielki skok ceny kakao w 2024 roku był spowodo-

wany fatalnym spadkiem zbiorów na Wybrzeżu Kości 
Słoniowej i w Ghanie. Oba te kraje odpowiadają za 
około 70 proc. światowej produkcji surowca. Z danych 
Międzynarodowej Organizacji Kakao (ICCO) wynika, 
że sezon 2023/24 przyniósł największy deficyt podaży 
od ponad 60 lat.

Uprawiający kakao zmagają się z problemami wywo-
łanymi wzrostem temperatur i nieregularnymi opadami. 
Sytuacja była wyjątkowo zła w okresie od stycznia do 
marca 2024 roku. W rezultacie zmniejszył się areał 
upraw, a plony z istniejących plantacji spadły. Tymczasem 
popyt na kakao jest wysoki i prawdopodobnie utrzyma 
się na rekordowym poziomie, pomimo prób redukowania 
zawartości tego surowca w produktach spożywczych.

Wszystko wskazuje na to, że warunki klimatyczne pa-
nujące w Afryce Zachodniej będą wymuszać na rolnikach 
zmiany lokalizacji plantacji kakao. Konieczne będzie 
ich przenoszenie na tereny położone na większych wy-
sokościach. Tylko w taki sposób kakaowcom zostanie 
zapewniony klimat bardziej sprzyjający ich wzrostowi.

Problem stają się jednak względy ekologiczne, zwłasz-
cza kwestie związane z nadmiernym wycinaniem lasów. 
Zbliżające się regulacje w Unii Europejskiej spowodują, 
że europejscy producenci nie będą mogli kupować zia-
ren kakao z terenów, które zostały wylesione po 2020 
roku. Wobec tego za kilka lat ceny czekolady mogą w 
Europie wzrosnąć drastycznie, nawet jeśli kakao na 
rynku światowym będzie coraz więcej.
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OD KOPCIUSZKA DO JEDNEJ Z NAJBOGATSZYCH KOBIET ŚWIATA. 
NIEZWYKŁA HISTORIA NASZEJ KRAJANKI BARBARY PIASECKIEJ-JOHNSON

Wielu zarzucało jej perfidię z dążeniu do celu, jakim 
było osiągnięcie pozycji jednej z najbogatszych osób na 
świecie. Jednak historia Barbary Piaseckiej-Johnson to 
przede wszystkim opowieść o kobiecie, która wiedziała, 
czego chce od życia – i w pełni wykorzystała szanse, jakie 
napotkała na swojej drodze.

Barbara Piasecka urodziła się 25 lutego 1937 roku w 
Staniewiczach w powiecie grodzieńskim na terenie dzi-
siejszej Białorusi. Była czwartym, najmłodszym dzieckiem 
Wojciecha i Pelagii Piaseckich, niezamożnych rolników. 
Tam zastała ich II wojna światowa. „Ustawili nas pod 
ścianą – całą moją rodzinę. Skierowali na nas karabiny 
maszynowe, jakby mieli do nas strzelać. Staliśmy tak przez 
długie godziny” – tak wspomnienia małej Basi opisuje Ewa 
Winnicka, autorka książki „Milionerka. Zagadka Barbary 
Piaseckiej Johnson”.

Zawirowania powojenne oraz zmiana granic spowodowały, 
że rodzina Piaseckich podzieliła los innych repatriantów z 
ZSRR i przeniosła się na tzw. Ziemie Odzyskane. Ojciec 
Barbary objął wówczas niewielkie gospodarstwo w Zacha-
rzycach pod Wrocławiem, pracując jednocześnie w miejskim 
zakładzie komunikacji. Matka z kolei cierpiała na problemy 
psychiczne, a napady paranoi i furii często kierowała pod 
adresem córki. Trudna sytuacja materialna rodziny skłoniła 
Barbarę, by szukać lepszego życia gdzie indziej.

Emigracja ważniejsza niż studia
Szkołę podstawową i średnią ukończyła we Wrocławiu, 

które to miasto, jak się później okazało, otworzyło przed 
nią drzwi do „wielkiego świata”. Zanim to jednak nastąpiło, 
postanowiła kontynuować naukę, wybierając jako kierunek 
studiów historię sztuki i filozofię. Rozpoczęła też pracę w 
miejscowym oddziale Muzeum Narodowego, co pozwoliło 
jej na bliskie obcowanie ze sztuką. Wybór studiów okazał 
się trafny, ponieważ jej praca magisterska zebrała same 
pozytywne opinie recenzentów.

Była bardzo ambitna i choć przyjęto ją na studia doktoranc-
kie, zdecydowała się zrezygnować i w wieku 29 lat, ponoć 
dzięki starszemu narzeczonemu, opuściła kraj. Wybór padł 
na Włochy, a konkretnie na Rzym. Jeszcze przed wyjazdem 
miała powiedzieć znajomym, że „pewnego dnia powróci 
rolls-roycem z szoferem”. Według krążących legend Polskę 
miała opuszczać ze stoma dolarami w kieszeni.

Praca u Johnsonów
We Włoszech nie zagrzała długo miejsca, mimo że swoim 

pięknym uśmiechem miała rozkochać w sobie tamtejszego 
arystokratę. Postawiła wszystko na jedną kartę i zdecydowała 
się, nie znając angielskiego, latem 1968 roku wyjechać do 
Stanów Zjednoczonych. Tam nawiązała znajomość z Zofią 
Kowerdan, która załatwiła jej pracę kucharki u swoich pra-
codawców, czyli w rezydencji państwa Johnsonów.

W ten sposób Barbara trafiła pod dach współwłaściciela 
wielkiego koncernu farmaceutycznego Johna Sewarda 
Johnsona i jego drugiej żony Esther Underwood. Pan domu 
od dawna cieszył się reputacją kobieciarza i od razu zwrócił 
uwagę na urodziwą blondynkę z Polski. Nową pracownicę 
miał powitać słowami: „moja żona powiedziała, że mamy 
piękną kucharkę, mam nadzieję, że będziesz tu szczęśliwa”.

Sławomir Koper, autor książki „Najbogatsze” na pod-
stawie dokumentów IPN dowiódł, że odziedziczyła ona 
spadek po wujku w Brazylii. Wyjazdy, najpierw do Włoch, 
a potem do USA miały pomóc jej zarobić na podróż do 
Ameryki Południowej i prawników, którzy mieli jej pomóc 
w uzyskaniu spadku w wysokości nawet 300 tysięcy ów-
czesnych dolarów.

Zbliżyła ich sztuka
Chociaż nie umiała dobrze gotować i nie sprawdziła się 

w roli kucharki, zaproponowano jej stanowisko pokojówki. 
W ten sposób przepracowała u Johnsonów niespełna rok, 
odkładając pieniądze na studia. Po wyprowadzce podjęła 
je na Uniwersytecie Nowojorskim. Niewykluczone, że już 
wcześniej Barbara i Seward zostali kochankami, zwłaszcza 
że on wcześniej miewał liczne romanse.

Po zawieszeniu studiów, wróciła do rezydencji jako ku-
rator zbiorów sztuki. Johnson marzył o stworzeniu własnej 
kolekcji, a Barbara, zgodnie ze swoim wykształceniem, 
miała mu w tym pomóc. Oprócz zamiłowania do sztuki, 
odbywali wspólne rejsy po Morzu Karaibskim i spotykali 
się w jego nadmorskiej posiadłości na Florydzie, gdzie on 
czekał na nią z bukietem róż. Całkowicie stracił dla niej 
głowę, a ona po latach mówiła, że „był jednym z najprzy-
stojniejszych mężczyzn na świecie”.

Ślub kolejnym kaprysem
Winnicka w swojej książce przedstawia kilka opowieści 

na to, czym zauroczyła go biedna dziewczyna z Polski, ale 
szczególnie lubi jedną. – Miała powiedzieć mu, że w jej 
kraju mężczyzna, jeśli chce bliżej poznać kobietę, powi-
nien się z nią ożenić. I ten zrobił to, spełniając swój kolejny 
kaprys – zauważa autorka. Wyprowadził się tym samym z 
domu, zamieszkał u Barbary, a jego prawnicy rozpoczęli 
postępowanie rozwodowe po ponad 30 latach małżeństwa.

Sama Piasecka opowiadała z kolei, że Seward na od-
chodne z rezydencji wręczył jej swój prywatny numer 
telefonu. Skoro nie skorzystała, to wysłał po nią samochód 
z kierowcą, by przywiózł ją do jego biura. Tam wyznał jej 
miłość, a ślub odbył się 6 listopada 1971 roku. „Pan młody” 
wniósł w to małżeństwo nie tylko 330 milionów dolarów, 
jacht i kilka domów, ale także dwie byłe żony, z którymi miał 
sześcioro dzieci. Żadne z nich nie zjawiło się na ich weselu.

O ceremonii nie było nawet wzmianki w kronikach towa-
rzyskich New Jersey, a nowojorski „Daily News” za zdjęcie 
nowej pani Johnson był skłonny zapłacić nawet 500 dolarów. 
Barbara wznosząc toast miała powiedzieć: „za mężczyznę, 
który dał mi wszystko i da mi wszystko, jeśli będzie trzeba”.

Dom z 36 łazienkami i parkiem
Po ślubie nadal dużo podróżowali, szczególnie do Włoch, 

gdzie Seward miał dom w Toskanii. Była to też okazja do 
wizyt w galeriach i muzeach, po których wzbogacili swoją 
kolekcję o dzieła Tintoretta, Rembrandta, El Greca i Tycja-
na, a także Witkacego, Moneta, Gauguina i wielu innych. 
Prym w tych zakupach wiodła Barbara, ale ich wspólne 
inwestycje nie ograniczały się tylko do rynku sztuki.

Krótko po ślubie Piasecka-Johnson rozpoczęła budo-
wę luksusowego kompleksu Jasna Polana w Princeton. 
„Fontanna na dziedzińcu, kuta brama przed wjazdem 
do rezydencji, rekordowa liczba 36 toalet i park pocięty 
precyzyjną siatką ścieżek” – opisuje Winnicka. Prace nad 
budową rezydencji trwały siedem lat, a ich koszt szacuje 
się na 30 milionów dolarów. – Zbudowała  bajkowy pałac, 
do którego wyposażenie zwoziła z europejskich zamków – 
dodaje autorka książki. Stała się ich główną siedzibą, w 
której bywali znakomici goście, jak tenor Placido Domingo 
czy tenisista Wojciech Fibak.

Łączyły ich pieniądze i fascynacja
Ich związek od początku budził kontrowersje, nie tylko 

ze względu na wiek i dzielące ich ponad 40 lat. Z całą 
pewnością trzymały ich przy sobie pieniądze, ale i obopólna 
fascynacja. – Dodałabym jeszcze wdzięczność i przywią-

zanie, ale było to dość burzliwe małżeństwo, bo Barbara 
była osobą trudną – przyznaje Winnicka. W 1981 roku u 
Johnsona zdiagnozowano nowotwór, którego pomimo 
wysiłków lekarzy nie udało się powstrzymać. W maju 1983 
roku milioner zmarł w wieku 87 lat.

Wydziedziczył dzieci
Pozostawił po sobie majątek wart blisko pół miliarda 

dolarów, który w testamencie, zmienionym po raz ostatni 
kilka tygodni przed śmiercią (łącznie dokonał 30 zmian, z 
czego 22 w trakcie małżeństwa), w całości zapisał trzeciej 
żonie. Spośród dzieci wyróżnił tylko syna Sewarda Juniora, 
któremu zostawił przystań jachtową i milion dolarów.

Sądowa walka o spadek
Takie rozstrzygnięcie wywołało burzę, którą rodzina 

przeniosła na salę sądową. W trakcie trwającego 17 tygodni 
procesu, który ze względu na zainteresowanie mediów ze-
lektryzował całą Amerykę, wyszły na jaw pikantne szczegóły 
z życia rodziny Johnsonów. Dzieci i ich świadkowie (łącznie 
75 osób) próbowali udowodnić, że była służbistką, która 
nie kochała męża, a jej linia obrony opierała się na tym, że 
potomkowie nie interesowali się nim przed śmiercią. – Do 
tej pory opinia publiczna nie miała do czynienia z proce-
sem, który dotyczyłby życia prywatnego bardzo bogatych 
Amerykanów – wyjaśnia autorka książki.

Ostatecznie strony doszły do porozumienia i zawarły 
ugodę, na mocy której Barbara zatrzymała blisko 350 
milionów dolarów, a dzieci 42,5 mln do podziału. Był to 
dość nieoczekiwany zwrot akcji, ponieważ „nie była osobą 
skłonną do kompromisów i nie musiała liczyć się ze zda-
niem innych”. Proces okazał się kosztowny, a honoraria 
adwokatów wyniosły 24 mln dolarów. Później Piasecka-
-Johnson poświęciła się sztuce, tworząc tym samym jeden 
z najważniejszych prywatnych zbiorów na świecie.

Miała głowę do interesów
Organizowała również liczne wystawy, wypożyczała swo-

je dzieła różnym muzeom, w tym Zamkowi Królewskiemu 
w Warszawie (wystawa Opus Sacrum w 1990 r. – przyp. 
red.). Na sztuce umiała też zarabiać, a rezydencję w Jasnej 
Polanie w 1998 roku przebudowała na luksusowy klub 
golfowy. Jej decyzje biznesowe sprawiły, że odziedziczony 
majątek powiększyła niemal dziesięciokrotnie.

Działalność charytatywna i pomoc opozycji
Choć robiła interesy na całym świecie, to nigdy nie zapo-

mniała o Polsce. Miała bliskie kontakty z „Solidarnością”, 
a po upadku komunizmu chciała nawet ratować Stocznię 
Gdańską, ale do transakcji nie doszło. – Gdy w Polsce 
zaczęły się przemiany demokratyczne, pani Barbara chciała 
mieć wpływ na to, co dzieje się w kraju – tłumaczy ten 
pomysł Winnicka. Już w 1974 roku założyła „The Barbara 
Piasecka Johnson Foundation”, która fundowała stypendia 
dla naukowców i artystów.

Po rozczarowaniu Ameryką w 1995 roku przeprowadziła 
się do Monte Carlo, gdzie kupiła dom. Zaczęła coraz moc-
niej obnosić się z wiarą, co spowodowało przenosiny do 
włoskiego Asyżu, miejsca związanego ze św. Franciszkiem. 
Tam w ciszy i spokoju żyła przez kilka lat.

Pomnożyła otrzymaną fortunę, trafiając w 2001 roku na 
listę najbogatszych kobiet świata magazynu „Forbes”. W 
2011 roku zajęła w rankingu tego czasopisma 393. miejsce 
wśród najbogatszych ludzi na Ziemi.

Ostatnie lata życia spędziła na działalności filantropijnej, 
fundując oraz wspierając m.in. Dom Matki i Dziecka w 
Gnieźnie, gdański Instytut Wspomagania Rozwoju Dziecka 
oraz legnicki ośrodek diagnostyki onkologicznej.

W 2009 roku zachorowała na raka, a ostatnie lata życia 
spędziła w Sobotce pod Wrocławiem, gdzie zmarła 1  kwiet-
nia 2013 roku w wieku 76 lat. Nie miała dzieci, a część 
majątku zapisała fundacji swojego imienia, którą zarządzają 
jej bratankowie. W testamencie także przekazała część 
zebranych dzieł sztuki Zamkowi Królewskiemu.

KULTURAKULTURA
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(610) 810-5050
contact@evopool. com

• Pool opening and closing
• Weekly maintenance
• Equipment repair and replacement
• Pool renovation

Service area: Bucks, Montgomery and Delaware county

With Evo Pool Service!
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JEST NOWY SONDAŻ. POWAŻNY 
PROBLEM TUSKA

Z sondażu Instytutu Badań Pollster, przeprowadzone-
go na zlecenie „Super Expressu”, wynika, że 66 proc. 
Polaków negatywnie ocenia stan opieki zdrowotnej pod 
rządami Donalda Tuska. Zadowolonych jest tylko 22 proc. 
respondentów.

Po ponad roku rządów Donalda Tuska Polacy wy-
powiedzieli się w sondażu dotyczącym polskiej służby 
zdrowia. Badania przeprowadził Instytut Badań Pollster 
dla „Super Expressu”.

Badanie pokazało, że większość Polaków jest nieza-
dowolona z obecnej sytuacji w służbie zdrowia. Aż 66 
proc. respondentów oceniło ją negatywnie, a zaledwie 
22 proc. badanych wyraziło zadowolenie z systemu 
opieki zdrowotnej. 12 proc. ankietowanych nie ma 
zdania na ten temat.

Jak zauważył "Super Express", średni czas oczekiwania 
na świadczenia zdrowotne w październiku i listopadzie 
2024 r. wyniósł 4,2 miesiąca. To oznacza, że terminy 
znów się oddalają - nastąpił wzrost o 0,7 miesiąca w 
porównaniu do 2023 roku.

W badaniu zadano respondentom pytanie: "Jak oce-
niasz aktualną służbę zdrowia po roku rządu Donalda 
Tuska?". Zdaniem 66 proc. ankietowanych aktualny stan 
służby zdrowia jest zły.

Sondaż został przeprowadzony w dniach 17-18 stycznia 
metodą CAWI na próbie 1004 dorosłych Polaków. Ankietę 
wypełniali on-line dorośli internauci, reprezentujący różne 
grupy Polaków, mieszkających w miejscowościach o 
różnej liczbie mieszkańców.

NAUKOWCY Z WARSZAWY PRACUJĄ 
NAD WCZESNĄ LASEROWĄ DIAGNOSTYKĄ 

PARKINSONA I ALZHEIMERA

Uczeni z Uniwersytetu Warszawskiego i Szkoły Głównej 
Gospodarstwa Wiejskiego pracują nad nową technologią 
wczesnego diagnozowania chorób Parkinsona i Alzheime-
ra. Metoda, opracowana przez dr inż. Piotra Hańczyca 
z Wydziału Fizyki UW polega na badaniu widma światła 
powstającego po prześwietleniu laserem pobranych od 
pacjentów próbek płynu mózgowo-rdzeniowego. Analiza 
tego widma pozwala na odkrycie amyloidów oraz zwe-
ryfikowanie ich stadiów. Dzięki niej można zauważyć 
gromadzenie się amyloidów na długo przed wystąpieniem 
objawów.

Amyloidy to nieprawidłowe białka, które mają tendencję 
do akumulowania się i zbijania w grupy. Z czasem tworzą 
fibryle amyloidowe, a następnie blaszki amyloidowe. Taki 
proces trwa wiele lat. W końcu nagromadzenie amylo-
idów w układzie nerwowym zaczyna zakłócać jego pracę 
i prowadzi do degeneracji.

Choroby neurodegeneracyjne najczęściej są diagno-
zowane stosunkowo późno, gdy ich leczenie jest już 
utrudnione i nie przynosi zadowalających rezultatów. 
Wynika to ze specyfiki tych schorzeń. Mogą one rozwi-
jać się latami bez wystąpienia objawów, ponieważ nasz 
układ nerwowy uruchamia silne mechanizmy obronne, 
które odwlekają je w czasie. Dopiero po przekroczeniu 
pewnej masy krytycznej choroby te dają o sobie znać. 

Dla medycyny ważne jest więc, by dysponować metodą 
diagnostyczną, która pozwoli wykryć schorzenia wiele lat 
przed tym, gdy pacjent odczuje, że jest chory, wyjaśnia 
doktor Hańczyc.

Metoda Hańczyca polega na przepuszczeniu światła 
laserowego przez próbkę, którą wcześniej znakuje się 
barwnikami fluorescencyjnymi wiążącymi się z amylo-
idami. Dzięki temu wzbudzane wiązką lasera komórki 
amyloidów emitują specyficzne widmo. To pozwala na 
stwierdzenie, czy w próbce w ogóle są amyloidy, a jeśli 
tak, to na jakim stadium rozwoju się znajdują. Można też 
sprawdzić, czy w próbce dochodzi do agregacji białka 
ASN (alfa-synukleiny). W przypadku osoby zdrowej 
agregacja białek nie zachodzi w stopniu zaburzającym 
codziennie funkcjonowanie. Jeżeli natomiast badany ma-
teriał pochodzi od osoby chorej, fluorescencyjny barwnik 
zwiąże się z ASN, co pozwoli dać lekarzowi wskazanie, 
iż pacjent, nawet gdy nie ma jeszcze żadnych objawów, 
w przyszłości rozwinie się choroba Parkinsona, dodaje 
twórca metody.

Obecnie uczeni z UW i SGGW pracują nad rozwojem 
opisanej technologiii jej komercjalizacją. Ich celem jest 
zoptymalizowanie sprzętu potrzebnego do prowadzenia 
badań spektroskopowych ze wzmocnio0nym laserem 
oraz stworzenie oprogramowania, które pozwoli na zau-
tomatyzowanie całej pracy. Komercjalizacja ma odbyć 
się za pośrednictwem spółki Neurolight, powołanej przez 
spółki celowe – UWRC i InnoTech4Life – założone przez 
obie uczelnie.

ODKRYCIE Z UNIWERSYTETU 
JAGIELLOŃSKIEGO POMOŻE W LECZENIU 

ZWŁÓKNIEŃ NARZĄDÓW

Odkrycie naukowców z Uniwersytetu Jagiellońskiego 
daje nadzieję, że w przyszłości uda się leczyć postępu-
jące zwłóknienia narządów wykorzystując w tym celu 
siły natury. Naukowcy z Krakowa zauważyli bowiem, 
że w pęcherzykach zewnątrzkomórkowych znajdują się 
biomolekuły mikro RNA wykazujące silne właściwości 
przeciwzwłóknieniowe. Pęcherzyki zewnątrzkomórkowe 
to biologiczne nanostruktury wydzielane przez komórki. 
Zbudowane są z podwójnej błony lipidowej, wewnątrz 
której znajdują się liczne substancje aktywne, w różne 
sposób oddziałujące na inne komórki.

W eksperymentach in vitro oraz in vivo zaobserwo-
waliśmy, że po podaniu pęcherzyków zewnątrzkomór-
kowych następowała znacząca lub całkowita redukcja 
białek odpowiedzialnych za postępujące usztywnienie 
tkanek. W modelu zwłóknienia serca u zwierząt do-
świadczalnych wykryliśmy, że niektóre z badanych 
osobników już po dwóch tygodniach całkowicie cofnęły 
zwłóknienie w sercu, pomimo tego, że w tym samym 
okresie były one stymulowane czynnikiem powodującym 
zwłóknienie, mówi doktor Sylwia Bobis-Wozowicz, która 
kierowała pracami zespołu z UJ.

Naukowcy przeprowadzili szczegółowe analizy, w 
trakcie których wykazali, że biomolekuły mikro RNA 
oddziałują na mRNA, będące nośnikiem informacji ge-

netycznej. W mRNA znajdują się precyzyjne informacje 
dotyczące produkcji konkretnych białek. Okazało się, że 
biomolekuły mikro RNA hamują produkcję białek prowa-
dzących do zwłóknień. Zatem podając odpowiednią ilość 
konkretnego mikro RNA w rejony tkanek, narządów czy 
komórek nadprodukujących białka zwłóknieniowe, mo-
żemy powstrzymać rozwój schorzenia, wyjaśnia uczona. 
Okazało się też, że mikro RNA działa uniwersalnie, tak 
samo w przypadku zwłóknień różnych narządów, czy 
to będą płuca, wątroba czy serce.

Jednak aby myśleć o tego typu terapii, najpierw trzeba 
wyizolować pęcherzyki zewnątrzkomórkowe. Można to 
zrobić, hodując je z indukowanych pluripotencjalnych 
komórek macierzystych (iPSC). IPSC pozyskuje się 
w wyniku przeprogramowania dojrzałych komórek, 
do stanu pluripotencji, z zastosowaniem określonych 
procedur laboratoryjnych. Najpierw od pacjenta pobie-
rane są komórki, na przykład z tkanki tłuszczowej lub 
krwi. Następnie przeprogramowuje się je do postaci 
komórek macierzystych iPSC, to znaczy takich, które 
mogą różnicować w kierunku różnego rodzaju tkanek. 
Uzyskane komórki hoduje się w specjalnych warun-
kach fizjologicznych, a następnie izoluje się z takich 
hodowli pęcherzyki. Zebrane pęcherzyki można podać 
dożylnie lub umieścić w hydrożelu hialuronowym, który 
jest neutralny dla organizmu. W ten sposób powstaje 
preparat, który można wstrzyknąć w miejsce zmienione 
chorobowo. Forma hydrożelu powoduje, że pęcherzyki 
będą z niego uwalniane stopniowo w odpowiednio 
wydłużonym okresie czasu. Dzięki temu zapewnimy 
większą skuteczność terapii i dłuższe oddziaływanie 
EVs na tkanki wykazujące tendencję do zwłóknień, 
opisuje nową technologię Bobis-Wozowic.

Taki proces przygotowania indywidualnego prepa-
ratu leczniczego z wykorzystaniem własnych komórek 
pacjenta zajmuje około dwóch miesięcy. Naukowcy z 
UJ przypominają jednak, że pęcherzyki zewnątrzko-
mórkowe nie są immunogenne, zatem można założyć, 
że mogą one pochodzić z hodowli od innych dawców. 
Możliwe byłoby zatem produkowanie uniwersalnego 
leku, tym bardziej, że pęcherzyki dobrze znoszą prze-
chowywanie przez dłuższy czas.

Uczeni postanowili też sprawdzić, czy nie lepiej byłoby 
syntetyzować biomolekuły mikro RNA zamiast hodować 
iPSC. Z przeprowadzonych kalkulacji wynika, że wariant 
terapii z syntetycznym mikro RNA, choć technicznie 
wydaje się prostszy, kosztowałby kilkukrotnie więcej w 
porównaniu do wariantu, w których hodujemy komórki 
macierzyste i pozyskujemy z nich naturalne pęcherzyki 
EVs. Poza tym, niezaprzeczalną korzyścią, jaka pły-
nie z hodowli naturalnej, jest biokompatybilność, a w 
przypadku terapii personalizowanych – całkowite wyeli-
minowanie ryzyka wystąpienia niepożądanych reakcji 
immunologicznych na podawany preparat, stwierdzają 
badacze.

Naukowcy z UJ podkreślają, że jak dotąd nie za-
uważyli żadnych skutków ubocznych opracowanej 
przez siebie terapii, mimo że podczas eksperymentów 
wykorzystywali m.in. myszy z osłabionym układem 
odpornościowym.

W tej chwili uczeni prowadzą badania i poszukują 
ich dalszego finansowania. Ze względu na wysokie 
koszty takich badań poszukujemy podmiotów z sektora 
firm farmaceutycznych i biotechnologicznych, zainte-
resowanych doskonaleniem tej technologii i docelowo 
wprowadzeniem jej na rynek. Nie wykluczamy przy 
tym przeprowadzenia dalszych prac badawczo-roz-
wojowych, w wyniku których podniesiony zostanie 
poziom gotowości technologicznej odkrycia. Zależy 
to jednak od dalszego finansowania i zaangażowania 
ewentualnych partnerów – mówi dr inż. Gabriela Ko-
nopka-Cupiał, dyrektor Centrum Transferu Technologii 
CITTRU UJ.
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Неделя 24 февраля – 2 марта несет в себе дыхание перемен. Уровень конфликтности значительно снизится, а решительность и 
уверенность в действиях возрастут. В этот период возможен пересмотр личных отношений, возвращение к прошлым романтическим 
связям или переоценка текущих партнёрств. Финансовые вопросы также могут потребовать дополнительного внимания.

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

Главная тема недели – перезагрузка 
души и чувств. Это период, когда соз-
нание словно растворяется в потоке 
эмоций, интуитивных озарений и тон- 
ких ощущений. Ваша энергия начинает 
набирать обороты. Будьте внима- 
тельны к финансам.  
   
Неделя несёт в себе перемены и 
переоценку ценностей. Пересмотрите 
отношения и финансы. Вам предстоит 
заглянуть вглубь себя – доверьтесь 
внутреннему голосу. Возможно, захо- 
чется тишины, отдыха и переосмыс-
ления отношений.

Обстоятельства недели подталкивают 
к пересмотру дружеских связей, духовных 
и материальных ценностей. Время 
задуматься о своей роли в коллективе. 
Кто-то из прошлого может снова 
появиться в вашей жизни. Поработайте 
над новым видением целей и мечт.
  
Фокус на карьере и самореализации. 
Возобновление полноценной рабочей 
деятельности. Определите своё 
место в мире, пересмотрите главные 
цели и амбиции. Конкуренты могут 
активизироваться, провоцировать, но 
оставайтесь собой.

Жажда приключений и духовного роста 
пробуждается! Вы постепенно возвра-
щаетесь к привычному ритму жизни, на 
лидерские позиции. Неделя хороша для 
обучения, поездок, общения с мудрыми 
людьми. Однако будьте осторожны в 
романтических связях.

Возможно, получите позитивную 
новость, которая скрасит нашу жизнь 
на довольно продолжительный период. 
Будьте готовы к компромиссам в личных 
и деловых партнерствах. Ваши отно- 
шения с противоположным полом будут  
складываться не самым лучшим образом.

Вопросы любви, партнёрства и гармонии 
становятся актуальными. Глубокие 
эмоциональные процессы выходят 
на первый план. Новолуние в Рыбах 
акцентирует тему близости, доверия 
и финансов. Важно навести порядок в 
отношениях и долгах. 

Вы получите очень много пищи для 
своего ума, которой вас обеспечат дети 
и самые близкие люди – приготовьтесь 
решать задачи. Это время пересмотра 
личных и деловых отношений. Самое 
время заняться своим здоровьем, 
режимом дня и работой. 

Неделя принесёт романтику, твор-
чество и желание что-то поменять 
в своей жизни. А это придаст вам 
уверенности и в собственных силах, 
усилится ваша привлекательность и 
способность влиять на мнение других 
людей. 

Время задуматься о семье, доме и своих 
корнях. Вопросы недвижимости и места 
жительства могут снова потребовать 
внимания. Избегайте выяснения отно- 
шений, уклоняйтесь от ссор и конфлик-
тов. Не стоит предпринимать какие-то 
серьезные шаги.

Вы лишитесь "розовых очков" и верне-
тесь в немного забытый реализм. К 
счастью, одновременно любимые и 
близкие люди добавляют вам жизне- 
радостности и уверенности в собст-
венных силах. Однако, стоит хотя бы 
ненадолго взять небольшую передышку.

Ваша коммуникация становится  
глубже – время важных разговоров. 
Однако будьте внимательны к деталям: 
не всё, что говорят, соответствует 
правде. Пересмотрите свой стиль 
общения и способы обработки инфор-
мации. 

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
3. ДОБРО. 8. КАЛИНА. 9. ПОНЧИК. 10. РОКОТ. 13. ФАСАД. 15. ФИНАЛ. 16. ФИЛУМЕНИЯ. 17. ПУФ. 19. ПАБ. 
21. ОТЕЛЬ. 22. КРОХА. 23. ТИР. 24. ЛАТ. 25. УСТУП. 27. ШПОРА. 28. ХАМ. 30. ШИК. 32. ЭВАКУАЦИЯ. 34. РЕЗ-
КА. 35. ЯГОДА. 36. ШТРАФ. 39. КОЛЕНО. 40. ОСАНКА. 41. КОСЯК.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. КАКАДУ. 2. ЖИРАФ. 3. ДАР. 4. БЫК. 5. ОПТ. 6. УНЦИЯ. 7. ПИЖАМА. 11. ОКУНЬ. 12. ОЧЕРК. 14. ДИРЕКТИВА. 
15. ФИЛОФОНИЯ. 17. ПЕТУХ. 18. ФОРУМ. 19. ПАЛАШ. 20. БУТИК. 26. ПИКЕТ. 27. ШПАЛА. 29. АЦЕТОН. 31. 
ИНДЕКС. 32. ЭКЛЕР. 33. ЯГУАР. 36. ШОК. 37. РИС. 38. ФОК.
ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ

По горизонтали: 1. ВРабочий, выполняющий рельефный рисунок на различных материалах. 5. 
Многолетнее травянистое растение. 8. У тюркских кочевых народов в средние века: ставка хана. 10. 
Разорение, опустошение. 11. Белое сладкое вещество. 12. Мужская причёска с коротко подстрижен-
ными висками и затылком. 14. Вечнозелёное тропическое дерево с ароматической, богатой эфирными 
маслами древесиной. 18. Проверка финансово-хозяйственной деятельности организации. 19. Поста-
новление общественных организаций. 20. Большая рыболовная сеть. 22. Совокупность локомотивов, 
обеспечивающих эксплуатацию подвижного состава. 24. Название монахини. 26. Группа людей, дея-
тельность, поведение которых вызывает неодобрение окружающих. 28. Специально оборудованное 
место для стрельбы по мишеням. 29. Общественная оценка чего-нибудь. 30. Стеклянный сосуд для 
питья цилиндрической формы без ручки. 34. Лёгкое воздушное пирожное из яичных белков. 36. Ша-
блонная фраза. 37. Геодезический прибор для определения высот точек земной поверхности. 38. Вре-
мя года между весной и осенью. 39. Большой открытый прилавок. 40. Палка для опоры при ходьбе.

По вертикали: 2. Довод, разумное основание. 3. Разновидность ивы. 4. Параллелограмм, у кото-
рого две смежные стороны равны. 5. Устойчивое на протяжении года воздушное течение в тропиче-
ских широтах над океанами. 6. Тропическое растение. 7. Стержень, балка, круглого или прямоугольно-
го сечения. 9. Очень острый стальной нож для удаления волос. 13. Окружение войсками укреплённого 
места с целью его захвата. 15. Струнный музыкальный инструмент. 16. Промежуток времени в преде-
лах суток. 17. Крупное хищное животное семейства кошачьих. 21. В философии: результат и идеаль-
ная форма отражения предметов и явлений материального мира в сознании человека. 22. Упаковка 
для товара. 23. Грибок на стволах деревьев. 24. Способность произвольно пользоваться движениями 
мышц лица. 25. Протяжённость чего–нибудь в поперечнике. 27. Орган обоняния, находящийся на лице 
человека, на морде животного. 28. Таблица, список чего-либо в определённом порядке. 31. Орудие для 
выжигания клейма на рогах или коже животных. 32. Чрезмерное возвеличение чего-либо или кого-ли-
бо. 33. Жилище животного. 35. Хищный пушной зверёк.
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По горизонтали: 1. Влияние, уважение. 4. Обувь, закрывающая ногу по щиколотку. 7. 
Дочь короля. 10. В Древнем Риме — торжественная встреча полководца, возвращающе-
гося с победой. 13. Слесарный инструмент. 14. Доверенное должностное лицо. 15. Часть 
света. 16. Ценное калийное удобрение, понижающее кислотность почвы. 17. Усыпальница 
выдающихся людей. 18. Орган зрения. 19. Настольная игра. 21. Струнный музыкальный 
инструмент. 23. Сухое печенье из пресного теста. 24. Человек, который обладает высоким 
мастерством в какой–нибудь области. 27. Способ печатания малотиражных изданий. 28. 
Деталь установленного заводом образца. 29. Порода собак. 

По вертикали: 1. Действие, поступок с целью осуществить что–нибудь. 2. Учреждение, 
предназначенное для отбывания наказания в виде лишения свободы. 3. Живопись на быто-
вые сюжеты. 4. Рабочий на скотобойне. 5. Электрический бытовой прибор. 6. Приспособле-
ние для перемешивания топлива в печи—толстый железный прут с прямо загнутым концом. 
8. Воздухоплавательный аппарат. 9. Сборник избранных произведений. 11. Ватник. 12. Ле-
карственное растение. 13. Столбец. 18. Государство, класс, занимающее первенствующее 
положение в руководстве над другим государством, над другим классом. 20. Восьмигран-
ник. 21. Часть стихотворного текста, объединяющая ритмически и по содержанию несколь-
ко строк. 22. Передача собственности во временное пользование на договорных условиях. 
25. Копытное семейства оленевых. 26. Мелкая разменная монета в Австрии. 

У БОЮ НА ХАРКІВЩИНІ ЗАГИНУВ ФУТБОЛІСТ 
І ЧЕМПІОН З ХОРТИНГУ МИКИТА КАЛІН

На фронті загинув український воїн і талановитий спортсмен, 23-річний 
Микита Калін.

Про це повідомили в комітеті Верховної Ради України з питань молоді і 
спорту.

Воїн загинув 6-го лютого, виконуючи бойове завдання поблизу села 
Зелений Гай Ізюмського району Харківської області.

Микита народився 25-го липня 2001 року у місті Жовті Води на 
Дніпропетровщині, а згодом разом із родиною переїхав до Броварів, де 
навчався у школі №9.

Спорт завжди займав важливе місце у його житті. Особливою пристрастю 
став футбол, який Микита почав грати ще у юному віці. Він виступав 
за “Колос” (U17) у першості ДЮФЛ, а пізніше захищав кольори команд 
Броварського району: “Скіф”, “МФК Бровари”, “Богданівка” та “Фаворит”. Крім 
великого футболу, Микита грав у футзал, представляючи клуби “Імпульс”, 
“Авалон” та “Бест”.

Він також досяг успіхів у хортингу – українському бойовому мистецтві, 
ставши чемпіоном Київської області у 2021 році.

У липні 2024 року Микита добровільно вступив до лав Збройних сил України. 
Як вогнеметник штурмового відділення, він із самовідданістю та відвагою 
боровся за свободу своєї країни.

У Микити залишилися мати, брат і наречена.

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
2. ПАРОМ. 6. ЧАША. 7. АУРА. 9. ЛИМИТ. 11. ДЁГОТЬ. 12. РАСХОД. 13. МАСЛО. 14. САТИРА. 17. 
СПАРЖА. 21. РОД. 23. ДОРОЖКА. 24. АНЕКДОТ. 25. БАР. 27. ОСАНКА. 31. ЗАБОТА. 34. ПРОЗА. 
35. КАПРАЛ. 36. СИРОТА. 37. ОМЕЛА. 38. ШАРМ. 39. ДЖЕМ. 40. БОТВА.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. ГАЛОШИ. 2. ПАЛЬМА. 3. РЕМЕСЛО. 4. МАТРОС. 5. ПРЕССА. 8. ТЁЩА. 10. МОРЖ. 14. СУДНО. 
15. ТОРБА. 16. РОЖОК. 18. ПЧЕЛА. 19. РОДЕО. 20. АСТРА. 21. РАБ. 22. ДАР. 26. АБОНЕНТ. 28. 
СТАЖ. 29. НАРВАЛ. 30. АПЛОМБ. 31. ЗАСАДА. 32. БАРМЕН. 33. ТЁТЯ.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД
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267-984-3173
332 Bustleton Pike  

Rear Suite Feasterville, PA 19053

Замира - ваш лицензированный косметолог-эстетист,  
поможет вам достичь невероятной красоты кожу, о которой вы мечтаете!

С помощью передовых технологий и профессиональных 
методик, я предлагаю вам уникальный набор услуг:

Не упустите шанс преобразить  
свою кожу уже сегодня! 

Запишитесь на консультацию  
по телефону или напишите нам  

в Instagram.

 Jet Plasma (холодная плазма) - революционный метод, 
который подтягивает кожу, разглаживает морщины и 
осветляет гиперпигментацию.

 Уход за лицом - индивидуально подобранные процедуры 
для здоровья и красоты вашей кожи.

 Массаж лица - расслабьтесь и освежите вашу кожу 
приятным массажем.

 Химические пилинги - обновление кожи для более яркого 
и молодежного вида.

 Микронидлинг - стимуляция естественного 
регенерационного процесса кожи.

 Ботокс - эффективное средство для борьбы  
с мимическими морщинами.

 Лазерное удаление пигментации IPL - безопасное и 
эффективное решение для проблемы пигментации кожи.

 Лазерная эпиляция - навсегда забудьте  
о нежелательных волосках!
И это только начало! У нас есть много других процедур, 

чтобы сделать вашу кожу прекрасной.

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

приглашает на работу
HOME HEALTH AIDS  

в р-н Bucks county, Philadelphia, 
Montgomery, Delaware, Chester, 
Lackawanna and Lehigh county.

Необходимо знание английского 
языка и наличие собственного 
транспорта.  
Легальный статус обязателен.  
Высокая оплата труда. 

За дополнительной информацией звоните по телефону

Объекты под ключ 
●● кухни, краны, сантехника, appliances
●● Двери, окна, тримы, замки
●● ремонт ванных комнат
●● Ремонт Стен, покраска пол, плитка, ламинат
●● ремонт деков, гаражей и бейсментов 

Insurance, гарантия на работу

R E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O NR E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O N
ВСЕ ВИДЫ ВНУТРЕННИХ РЕМОНТНЫХ РАБОТ

 Ukrainian and Russian speaker  
732-207-0174

English speaker 
267-938-9040

U N D E R H I L L 
LIONS LLC

10783 Bustleton Ave, 10783 Bustleton Ave, 
Philadelphia PA 19116 Philadelphia PA 19116 

267-538-4157267-538-4157

ОБСЛУГОВУЄМО:ОБСЛУГОВУЄМО:
Урочистості та зустрічі.Урочистості та зустрічі.
Сніданки, обіди, вечері.Сніданки, обіди, вечері.
Гарантована доставка.Гарантована доставка.

www.royalpassage.netwww.royalpassage.net

9309 Krewstown Rd., 9309 Krewstown Rd., 
Philadelphia PA 19115 Philadelphia PA 19115 

267-994-4903267-994-4903



267-210-5321

ДЭКИ • ЗАБОРЫ
ПРИСТРОЙКИ
LANSCAPING

ДИЗАЙН УЧАСТКОВ
PATIO • КЛУМБЫ

DIJAS FOODS DISTRIBUTION, INC

☎ 267-342-0659

НАНИМАЕТ:
● PRODUCTION ASSOCIATES
● PRODUCTION MANAGER
● SALES MANAGER

● WAREHOUSE MANAGER
● LOCAL NON-CDL DRIVER
     ($26-30/Hr, must have a NYC driving experience,  
     clear driver's record), Full Time, no weekends

Зарплата $17-$22 в час. Бонус! Медицинская страховка! Оплачиваемый отпуск! 
Возможность карьерного роста!

НЕОБХОДИМО: легальный статус и знание английского языка!!!


